
 
رو بــه رو

فلورا  سام:
 »برنامه زنده« 

کار  من  نیست
فلـــورا ســام که ایــن شب ها اجرای برنامه 
»نفس« را بر عهده دارد دربــاره اجرای این برنامه 
و ویژگی های آن سخن گفت. فلورا سام بیان 
کرد: قبل از اینکه جلوی دوربین برویم دوستان، 
خلاصه ای از داستان و نقاط عطف زندگی مهمان 
را برایم تعریف می کنند اما زمانی که جلوی 
دوربین می رویم، سوال هایی به ذهن خودم 
می رسد و دست من برای پرسیدن آنها باز است. 
این کارگردان درباره اجرای این برنامه اظهارکرد: 
برای من سناریویی درباره اجرای برنامه نوشته 
نشده است، بعضی اوقات در میان سوال هایی 
که می پرسم تازه یک سری نکات مهم از زندگی 
مهمان را درمی یابیم. وی در مقایسه اجرا با 
دیگر فعالیت های خود در حوزه نویسندگی و 
کارگردانی عنوان کرد: وجه نویسندگی من به 
نسبت کارگردانی بیشتر در اجرای این برنامه 
کمک کننده بود. به عبارتی در برخی مواقع کمی 
ریتم داستان گویی را عوض می کنم یا بعضی 
اوقات حس می کنم یک علامت سوال به وجود 
آمده است که اگر پرسیده شود شاید روند داستان 
را عوض کند و من بر همین اساس از آن استفاده 
می کنم. سام درباره اجرای برنامه در صورت پخش 
زنده نیز توضیح داد: برنامه زنده ریسک پذیر است 
چراکه تو به عنوان مجری باید حواست به همه چیز 
باشد. در این گونه برنامه ها ممکن است بخشی از 
صحبت های ما را به اصطلاح دربیاورند. من تجربه 
اجرای زنده ندارم و اصلا آن را به من نمی سپارند. 
برنامه زنده را به کسی می دهند که چارچوب 
برنامه زنده را می شناسد و اجرای آن را بلد است. 
وی درباره اینکه چقدر این اجرا می توانست او را 
از دیگر فعالیت ها مثل کارگردانی دور کند نیز 
گفت: به دلیل بحران کرونا و عدم واکسینه شدن 
هنرمندان )البته من به دلیل سنم، واکسینه 
شده ام( پیشنهادی را قبول نکردم. ما از زمان 
کرونا تعداد زیادی هنرمند را از دست داده ایم. 
بازیگری جزو معدود مشاغلی است که باید در آن 
بدون ماسک و اغلب در فضای بسته کار کنید. لذا 
این اجرا من را از کاری دور نکرده است؛ البته در 
حال حاضر در کنار اجرا مشغول نگارش یک پروژه 
نیز هستم. سام همچنین درباره رضایتش از برنامه 
تا این قسمت از پخش توضیح داد: من نمی توانم 
بگویم رضایت صددرصدی دارم اما »نفس« 
به عنوان برنامه ای که به تازگی روندی را شروع 
کرده، قابل قبول است. به نظرم خیلی جای کار 
دارد زیرا تا به حال برنامه ای که مخصوص بانوان 
باشد، نداشتیم. متاسفانه گروه اجرایی در یک 
محدوده زمانی قرار گرفتند که اگر این محدودیت 
نبود بهتر می توانستند همه چیز را طراحی کنند و 
پیش ببرند. باتوجه به جمیع جوانب، خروجی کار 
تا به اینجا خوب بوده است. کارگردان سریال های 
»مرضیه« و »ما فرشته نیستیم« درباره اینکه چه 
تعداد از این قصه ها پتانسیل ساخت سریال داشته 
است، بیان کرد: چنین ظرفیتی فراهم نبود اما 
چند شخصیت هستند که فوق العاده بودند و اگر 

به تصویر کشیده شوند، کار جذابی می شود.

نویسنده فیلم سینمـــایی »۵۰کیلو آلبالو«، 
گفت: هیچ وقت سودای بازی و کارگردانی نداشتم 
و نوشتن را عمیقا دوست دارم. نوشتن برای من 
عشق، دغدغه و لذت است. هیچ چیز به اندازه 
این کار به من لذت نمی دهد و خلوت خودم را به هر 
چیزی ترجیح می دهم. فرهاد توحیدی به مناسبت 
روزملی سینما و در ادامه سلسله نشست های تاریخ 
شفاهی، موزه سینمای با اشاره به اینکه در شهر 
فرهنگ و تمدن متولد شده است، افزود: شهر 
رشت این روزها به عنوان یکی از شهرهای خلاق 
یونسکو ثبت شده است و من به خودم می بالم که 
در این شهر به دنیا آمدم. در سال ۵۵ وارد دانشگاه 
شدم و اولین گام های حرفه ای شدن را همزمان با 
تحصیلات دانشگاهی برداشته ام. وی با بیان اینکه 
فیلمنامه »مردعوضی« را در سال ۷۵ نوشته است، 
توضیح داد: ایده اولیه این فیلمنامه از خبر روزنامه 
همشهری گرفته شده که در صفحه پزشکی اش 
نوشته بود بانک مغز آمریکا با کمبود مغز مواجه 
شده است. با خواندن این مطلب مانند کارتن ها که 
بالای سرشان علامت سوالی ایجاد می شود چراغی 
بالای سرم روشن شد. توحیدی درباره کمال 
تبریزی و مرضیه برومندکه بیشترین همکاری را 
با آنها داشته، ادامه داد: فیلمنامه نویس مستقل که 
خود قصد کارگردانی ندارد شرط بقایش در سینما 
این است که با کارگردان هایی کار کند که اعتقاد 

به کارکردن بر روی فیلمنامه دیگران دارند. کمال 
تبریزی جز آن دسته از کارگردان هایی است که 
فیلمنامه نمی نویسد بنابراین می توان راحت با او 
کارکرد. برخی کارگردان ها هستند که فیلمنامه 
می نویسند و فیلمنامه را هم خوب می فهمند؛ با آنها 
هم می توان کار کرد مانند همایون اسعدیان، مانی 
حقیقی، مرضیه برومند اینها علاوه بر اینکه دست 

به قلم هستند، فیلمنامه را هم خوب می فهمند.
 همکاری  با »تبریزی« جذاب  است

وی خاطرنشان کرد: همکاری با کمال تبریزی 
همیشه برایم جــذاب بوده و لذت بردم اما کار 
با مرضیه برومند کمی سخت تر است زیرا او با 
نویسندگان سخت کار می کند اما به خاطر رفاقت 
و دوستی که وجود داشت من توانستم به خوبی 
با او کار کنم. چند سریال از جمله شهرموش ها 
را باهم کار کردیم. دعوا کردیم، بحث داشتیم اما 
همکاری خوبی داشتیم. مرضیه برومند از سینما 
تلقی خاصی دارد که البته در کار خودش استاد 
است. وی ادامه داد: خیلی ها به من می گویند 
چرا کارگردانی نمی کنم و پاسخ من این است 
که هر فردی باید توانایی ها و مزیت های خود را 
بشناسد. من هیچ وقت سودای بازی و کارگردانی 
نداشتم و این گوشه را عمیقا دوست دارم. نوشتن 
برای من تنها امر معیشت نیست بلکه عشق، 
دغدغه و لذت است و هیچ چیزی به اندازه اینکار 

به من لذت نمی دهد و خلوت خودم را به هر چیز 
دیگری ترجیح می دهم. توحیدی درباره زنده یاد 
عباس کیارستمی نیز گفت: همیشه به عباس 
کیارستمی به عنوان یک استاد نگاه کردم و 2 بار 
در سفر خارجی از جمله جشنواره فیلم کن همسفر 
بودیم. در دوره خانه سینما زمانیکه می خواستیم 
اولین آکادمی را تشکیل دهیم کوشش کردیم 
تا او ریاست آنرا قبول کند. وی خاطرنشان کرد: 
من زمانی با او آشنا شدم که هنرمند جاافتاده و 
شکل گرفته ای شده و تجربیات بزرگی را پشت سر 
گذاشته بود. مهمترین فیلم داستانی خود به نام 
گزارش را ساخته بود و بعداز انقلاب همچنان 
فیلم های مهمی همچون »خانه دوست کجاست« 
را ساخت. کیارستمی برای خود حریم و ساحتی 
داشت و سبک جدیدی را شروع کرده بود که با 
روحیه جست وجوگر و تجربه گرای او نزدیکی 
بیشتری داشت. توحیدی توضیح داد: من از یک 
سنتی می آمدم و تصورم  این بود که خادم صنعت 
سینما هستم زیرا همیشه سینما را در وجه صنعتی 
آن دوست داشتم و تصورم این است مسیر سینمای 
ملی در کشور ما از مسیر داستان گویی می گذرد و 
ما هنوز این مسیر را در سینمای ایران با کمال طی 
نکرده ایم. امروز اگر سینمای اصغر فرهادی صاحب 
اقبال است به این دلیل است که او قصه را به خوبی 

تعریف می کند.

کیهـــان کلهـــر به زودی آلبوم »آبی 
همچون شب فیروزه ای« را در 22 نوامبر 
منتشر خواهد کرد. »آبی همچون شب 
فیروزه ای« عنوان تازه ترین آلبوم کیهان 
کلهر است که ۱2 نوامبر 2۰2۱ )22 آبان 
۱۴۰۰( منتشر می شود. این آلبوم که شامل 
هشت قطعه است، با همکاری هنرمندانی از 
جمله ساندیپ داس )طبلا(، کارن اوزونیان 
 )ویولنسل(، سمفونی بریجپورت گریتر،

 New york gypsy All stars و اریک 
جاکوبسن به زودی در دسترس مخاطبان 

قرار می گیرد.

 آلبوم جدید  
کیهان  کلهر 

اصغر فرهادی برای اکران فیلم جدید 
خود در ایران به شورای پروانه نمایش 
سازمان سینمایی درخواست داده است. 
فیلم »قهرمان« ساخته اصغر فرهادی 
اخیرا در آمریکای شمالی و در جشنواره 
فیلم تلوراید به نمایش درآمد و در چند 
وقت گذشته هم به جشنواره های لندن، 
تورنتو، سارایوو، ملبورن، افق های نو 
لهستان و دوویل فرانسه دعوت شده 
است. کمپانی آمازون قرار است این 
فیلم را دی ماه امسال در سینماهای 
آمریکا و بعد هم در سامانه نمایش آنلاین 
آمازون پرایم اکران کند. بر این اساس 
دست اندرکاران فیلم »قهرمان« در نظر 
دارند تا پیش از شروع اکران جهانی فیلم، 
نمایش عمومی آن را در داخل کشور آغاز 
کنند و اصغر فرهادی هم چند روز قبل 
درخواست پروانه نمایش برای اکران فیلم 
»قهرمان« را به سازمان سینمایی ارائه 
کرده است. احتمالا در همین هفته جلسه 
شورای پروانه نمایش برای بازبینی فیلم 

تشکیل خواهد شد.

درخواست »فرهادی« 
برای اکران »قهرمان« 

موسیقــی
داستان  زندگی »شاهین فرهت« 

شاهین فرهــت در پاسخ به اینکه از بین آثار سمفونی 
خود کدام اثر را ترجیح می دهد؟ گفت: آنها مثل بچه های من 
هستند. نمی توان بین آنها فرقی گذاشت؛ البته به سمفونی های 
تهران و فردوسی می توان به عنوان بهترین ها اشاره کرد. این 
هنرمنددر پاسخ به این سوال که آثار کدام خواننده را بیشتر 
می شنود و دوست دارد؟ از حسین قوامی و غلامحسین بنان 
به عنوان خوانندگان مورد علاقه خود یاد کرد و افزود: من 
همیشه شنونده برنامه »گل های رنگارنگ« از رادیو بوده ام. 
این آهنگساز، موسیقیدان و مدرس موسیقی در ادامه داستان 
علاقه مندشدن خود به موسیقی را اینگونه روایت کرد: »من 
در خانواده ای هنرمند به دنیا آمدم. از ۴ سالگی با موسیقی 
آشنا شدم، سازها و دستگاه های موسیقی را می شناختم، از 
۷ سالگی پیانو می زدم. داستان عشق و علاقه من به موسیقی 
با شنیدن یک قطعه از آثار بتهون که از رادیو پخش می شد، 
شروع شد که با شنیدن این قطعه در سن ۷ یا ۸ سالگی کاملا 
میخکوب شدم و سریعا به دنبال تهیه صفحات آن موسیقی 
رفتم. بعداز آن به دنبال موسیقی رفتم و البته خانواده نیز 
در این راه بسیار با من همراهی و مرا تشویق کردند و کلاس 
سوم دبستان پدرم به عنوان جایزه شاگرداولی یک پیانو برایم 
خرید.« فرهت که مهمان تلفنی برنامه صباهنگ رادیوصبا 
بود، در پاسخ به این پرسش که جوایز مختلف برای او انگیزه 
بوده یا خیر؟ افزود: برای من همیشه جوایز اهمیت نداشته 
است. به نظرم آنچه یک هنرمند را مشتاق می کند و برای او 
تشویقی است که استقبال از کار اوست. از این هنرمند سوال 
شد که آموزش تجربی یا آکادمیک را برای یادگیری موسیقی 
پیشنهاد می کند؟ پاسخ داد: من تمام دوره های آموزشی 
خود را به صورت آکادمیک در بهترین دانشگاهای دنیا طی 
کردم و توصیه می کنم که علاقه مندان به موسیقی، به صورت 

آکادمیک وارد این حوزه شوند.

خبــر
»شیشلیک« آماده اکران می شود؟

فیلم »شیشلیک« به کارگردانی محمدحسین مهدویان با 
دریافت پروانه نمایش احتمالا پیش از جشنواره فجر اکران 
عمومی می شود. پروانه نمایش آخرین ساخته محمدحسین 
مهدویان که سال گذشته در جشنواره سی ونهم فیلم فجر 
رونمایی شد، دو روز قبل صادر شده و این فیلم هم در نوبت 
اکران قرار می گیرد. »شیشلیک«  طبق پیگیری ها قرار است 
که امسال اکران شود و احتمالا در پاییز و پیش از شروع 
جشنواره فجر روی پرده سینماها خواهد رفت. این فیلم 
به نوشته امیر مهدی ژوله، اولین کمدی مهدویان با نگاهی 
انتقادی به مسائل اجتماعی است که رضا عطاران، پژمان 
جمشیدی، جمشید هاشم پور، ژاله صامتــی، وحید رهبانی، 
مه لقا باقری و عباس جمشیـــدی در آن بـــازی کرده اند. 
»شیشلیک« به گفتــــه کارگردانش در جشنــواره دچار 
ممیزی های فراوان شد و مهدویان ابراز امیدواری کرده بود 
که این ممیزی ها در اکران عمومی بیشتر نشود. این فیلم به 
تهیه کنندگی محمدرضا منصوری سال گذشته ، در ۳۰ جلسه 

و در پیک دوم کرونا در کشور ساخته شد.

فرهاد   توحیدی: 

 هیچ وقت 
سودای بازی و 

کارگردانی نداشتم

مدیرکل هنرهـــای نمایشـــی اعلام کرد که 
وزارت میراث فرهنگی دوشنبه 22 شهریور طی 
بررسی های کارشناسانه حریم مجموعه تئاترشهر را 
تعیین و مصوب کرد. قادر آشنا گفت: پیگیری های 
کارشناسی درباره حریم مجموعه تئاترشهر به رغم 
اینکه دوستان در شورای شهر تهران نکاتی را مطرح 
کرده بودند، ادامه داشت زیرا مجموعه تئاترشهر 
ساختمان منحصربه فرد و ثبت در میراث ملی و 

فرهنگی کشور است. وی با اشاره به اینکه  جلسه ای 
در وزارت میراث فرهنگی برگزار شده است، اعلام 
کرد: طی این جلسه و در شورای مربوطه در وزارت 
میراث فرهنگی حریم تئاترشهر تعیین و مصوب شد 
و قرار است این مصوبه به وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی ابلاغ شود. آشنا از همکاری و تلاش های 
اداره کل میراث فرهنگی استان تهران و همچنین 
معاونت مربوطه که برای تعیین حریم مجموعه 

تئاترشهر کارهای کارشناسی انجام دادند، قدردانی 
کرد. مدیرکل هنرهای نمایشی در پایان سخنان خود 
تاکیدکرد: به محض اینکه وزارت میراث فرهنگی 
مصوب حریم تئاترشهر را به وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی ابلاغ کند، با همکاری شهرداری تهران و 
شورای شهر و نهادهای مربوطه اقدامات لازم در 
خصوص حریم تئاترشهر انجام می شود. ان شاءا... 

اتفاقات خوبی در این زمینه رخ دهد.

مدیرکل هنرهای  نمایشی: 

حریم  مجموعه  تئاترشهر تعیین  شد
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